
 

Zápis z online jednání kolegia zástupců ASCHK konaného dne 12.11.2024 

Přítomni: viz. prezenční listina 

Jednání bylo zahájeno v 13.00 

  
1. Úvod 

Přítomné přivítal Aleš Fiala, poděkoval za účast, přednesl plán jednání. Informoval o aktuálním úspěchu, 

a to schválení vědeckého projektu Národní agentury pro zemědělský výzkum (NAZVa) o kterém mimo 

jiné na letošní VH mluvil Prof. Doc. Luboš Vostrý Ph.D. Jedná se vývoj genomických a inovativních 

postupů při sběru a analýze dat ve šlechtění koní a zavedení rutinní předpovědi genomických 

plemenných hodnot. Celkový objem dotace činí 11,8 mil a hlavní řešitelé jsou VÚŽV Uhříněves a 

ČMSCH.  

2. Zpráva o hospodaření  

B. Políček komentoval průběh hospodaření. Především průběh čerpání dotací. Čtvrtletně 

žádáme o dotace na vedení PK dle průměrných čtvrtletních stavů potvrzených ÚEK. Sazba je 

80,- Kč za koně teplokrevných plemen a nově 110,- Kč (oproti původním 100,- Kč) za koně 

ostatních plemen. Na jednotlivých slajdech prezentace byly pro přehlednost promítnuty 

časové řady počtů dotovaných zvířat či objemů dotací a následně i vývoje počtu zvířat v PK. 

Žádosti na GZ podány v celkové výši 1.166.000,- na ČMB a 1.112.000,- na SN při maximálních 

sazbách. U této dotace je obvyklé, že dochází ke krácení o cca 1/3 a zároveň i dodatečné 

vyřazení některých žádostí ze strany VÚŽV, nebo Mze z důvodu nesplnění některých kritérií.  

ASCHK je pouze administrátor, a tedy tyto procesy nedokáže úplně ovlivnit, na druhou stranu 

výhodou je, že tento typ dotací je stále ještě vždy vyplácen do konce kalendářního roku. 

U zkoušek výkonnosti klisen žádá ASCHK jako UCHS dle počtu absolvovaných klisen, které 

splňují podmínky (zápis do PK, míry, věk). Konkrétně ČT letos vykonalo ZV 135 klisen splňujících 

dotační podmínky, u chladnokrevných plemen jako celku je počet 47 klisen což je dost 

významný pokles oproti předešlým létům a u klisen ostatních plemen (především HF, SHP, WP 

a ČSP) vykonalo ZV 14 3-4 letých klisen. Dlouhodobější trend značí v zásadě ustálené počty 

zvířat, které vykonávají ZV v rámci PK ČT a ostatních plemen a pokles počtu klisen 

chladnokrevných. 

KMK čerpáme taktéž čtvrtletně a to na 70% prokázaných nákladů. Za druhé čtvtletí to bylo 

248.854,- a třetí čtvrtletí 996.639,50 Kč prokázaných nákladů, většinou náklady na organizaci 

jednotlivých soutěží. Zbylé náklady budeme dokládat za čtvrté čtvrtletí a musíme provést 

relativně složitý výpočet příspěvku na dopravu tak, abychom byli schopni celý systém 

ufinancovat. Dle předběžné kalkulace můžeme letos vynaložit celkem uznatelné náklady 

maximálně do výše 3.500.000 Kč. Příspěvek na dopravu bude tak vyšší než loni (sazba v r. 2023 

3,85 Kč/km). Sazba pro letošní rok byla schválena ve výši 6 Kč/km. 

Na žádost Svazu ČT proběhla revize vyplácení dotací na akcelerační program. Z následné 

diskuse vyplynuly 2 možné závěry. Buď při zachování stávajícího systému (vyplácení dotací na 

zjištěné březí klisny) přiložit k žádosti připouštěcí lístek, nebo systém změnit na narozené hříbě. 



V následné diskusi zazněla spíše podpora pro druhou variantu tj. v budoucnu finančně 

podporovat AP až na narozené hříbě, registrované v odpovídající PK. 

3. Změny ŠP a navazující požadavky 

Uvedl Aleš Fiala. Z aktuálních jednání vyplynula nutnost změny stanov vynucená úpravami ŠP. 

Důvodem je požadavek Mze na jednoznačnější vymezení zodpovědnosti a jedná se o celý 

soubor opatření (kromě ŠP jsou to i jednací řády a stanovy jednotlivých spolků, dále jednací 

řád ASCHK či smlouvy mezi ASCHK a odbornými svazy). Konkrétní návrh změny projednaný se 

zástupci Mze a projednaný prezidiem Vám nyní předkládáme. Jedná se o rozšíření psobnosti 

prezidia o článek: 

10.3.13 rozhodovat o záležitostech týkajících se UCHS jednotlivých plemen (odvolání vůči 

rozhodnutí RPK jednotlivých plemen, vyloučení chovatelů z účasti na šlechtitelském programu, 

jmenování garanta genetického zdroje, vyhodnocení šlechtitelských programů, schvaluje 

návrhy šlechtitelských dokumentů a jejich změny předložené radami plemenných knih 

jednotlivých plemen a předkládá Ministerstvu zemědělství ČR, apod.). 

A o rozšíření působnosti kontrolní komise o články: 

11.2.6. rozhodovat o odvoláních vůči rozhodnutí prezidia ASCHK ČR, 

11.2.7. rozhodovat o sporech týkající se záležitostí UCHS, mezi chovateli, mezi orgány 

jednotlivých sdružených spolků a mezi orgány ASCHK ČR, případně všemi navzájem, 

11.2.8. rozhodovat o neplatnosti rozhodnutí orgánu ASCHK ČR, nebo RPK některého z plemen 

pro jeho rozpor se zákonem, nebo se stanovami ASCHK ČR, 

11.2.9. člen komise jemuž okolnosti případu brání, nebo by mohly bránit rozhodovat nestranně, 

může být z rozhodování komise ve sporné záležitosti vyloučen. V případě rovnosti hlasů při 

rozhodování rozhoduje hlas předsedy. 

 

Otázky tedy zní zda se změnou stanov souhlasíte a pokud ano jakým způsobem realizujeme 

korespondenční volbu. Svolání mimořádné VH, nebo čekání na VH v obvyklém termínu by 

znamenalo neúměrnou časovou ztrátu. 

V diskusi vystoupil Ivan Petrtýl (svaz chladnokrevných koní). Podpořil urychlené schválení změn 

stanov. Nutně potřebujeme následně schválit změny v našich stanovách a následně ŠP.  

R. Žimulák – vznesl dotaz, zda by ASCHK nemohla poskytnout vzor stanov – odpověď to je 

samozřejmě možné, ale spolky se liší svou strukturou a současné platné stanovy všech spolků, 

včetně těch které již stavovy upravili jsou k dispozici např. na stránkách www.justice.cz 

Po diskusi v níž diskutovala větší část přítomných bylo přistoupeno k hlasování o tom zda 

přítomní souhlasí s navrženou změnou stanov. Výsledek 14 pro, zdržel se nikdo, proti nikdo. 

 



Následně byl projednán klíč delegátů na korespondenční Valnou hromadu. Prezidium navrhuje 

buď vyšší klíč než je obvyklých 1:20, a to 1:50 nebo stejný poměr jako je klíč k určení počtu 

členů kolegia zástupců definovaný v článku 9.4.1. stnov tj.  

1 delegát za každého řádného člena ASCHK ČR, 

1 další delegát za každého řádného člena ASCHK ČR, který pro ASCHK 

ČR vykonává činnost na základě smlouvy o spolupráci, 

1 další delegát za každého řádného člena ASCHK ČR s počtem vlastních 

členů převyšujícím 100, 

1 další delegát za každého řádného člena ASCHK ČR s počtem vlastních 

členů převyšujícím 300.  

Případně samozřejmě mají členové kolegia možnost navrhnout jinou možnost. V diskusi se 

většina přiklonila k variantě článku 9.4.1. stanov. Hlasování 14 pro, proti nikdo, zdržel se nikdo. 

Dále byly projednány procesní postupy při hlasování. 

Kancelář připraví dopis sdruženým svazům, ve kterém je požádá o sdělení delegátů (možn i e-

mailem) v termínu do 25.11. Tento dopis bude rozeslán datovou schránkou. Již v dopisu pro 

svazy zmínit možnost hlasování datovou schránkou, případně písemně (dopisem). Do dopisu 

formulovat možnost mimořádné korespondenční VH, která bude svolána z těch delegátů, kteří 

budou jednotlivými členy nahlášeni v době do 25.10. 

Předběžný termín mimořádné VH je 26.11.2024. Minimální lhůta pro hlasování je 7 dnů. 

Kolegium rozhodlo termín hlasování korespondenční VH prodloužit, a to do 10.12.2024.  

 

Dále byla diskutována aktuální zootechnická činnost. Zástupci odborných spolků mají možnost 

do konce měsíce tj. 30.11.2024 vyjádřit změnu. V případě, že žádnou změnu nebudou 

požadovat, provede kancelář prodloužení stávajících smluv. Hlasování 14 pro, proto nikdo, 

zdržel se nikdo.  

 

4. Kalendář akcí 

Byl vytvořen sdílený soubor, do kterého můžou všechny spolky uvést svoje akce, tento bude 

sloužit jako podklad pro tisk Kalendáře akcí v časopisu Koně 1/2025 

Odkaz: https://1drv.ms/x/c/e51d4402a3737950/EVB5c6MCRB0ggOXJCwAAAAABg-

FTAQoIxlmCr6zcHWM91g?e=gygSwW 

Termín volební VH 23.4.2025. 

Kolegium zástupců – předběžně online jednání cca 10.3. o týden později pak prezenční zde 

v motorestu Tři věžičky. 

 

https://1drv.ms/x/c/e51d4402a3737950/EVB5c6MCRB0ggOXJCwAAAAABg-FTAQoIxlmCr6zcHWM91g?e=gygSwW
https://1drv.ms/x/c/e51d4402a3737950/EVB5c6MCRB0ggOXJCwAAAAABg-FTAQoIxlmCr6zcHWM91g?e=gygSwW


5. Časopis Koně 

Časopis Koně – byla představena nová redaktorka Tereza Kateřina Králová, spolupráce na 

časopise č. 3 a následně od čísla 4 již odpovědná redaktorka 

Výsledky dotazníkového šetření  - Dotazník časopis Koně - přiložen do č.2/2024 – rozesláno 

1592 členům ASCHK, reagovalo 339 členů - z toho 55 členů chce dostávat časopis elektronicky 

na e-mail, a 38 členů nechce časopis dostávat vůbec, 246 členů ASCHK chce zasílat časopis do 

schránky 

Ivan Petrtýl – vznesl dotaz na ediční plán. Odpověď, aktuálně nemáme. 

Byl promítnut seznam článků dle plemen (autorů) a počet stran jednotlivých čísel za r. 2023. 

T.K. Králová – číslo 4 je ještě dle původního vzhledu. Od čísla 5,6 bude zvětšeno písmo a 

řádkování. Cílem je především i dodržování termínů uzávěrek. 

 

6. Diskuse, různé 

Aleš Fiala vyzval přítomné, aby se vyjádřili k aktuálnímu dění ve „svých“ spolcích 

Petrtýl – Mistrovství Klokočov provázelo velmi špatné počasí, ale nikdo se nehádal a za celé 3 dny 

soutěží jeden protest. Výstava v Olomouci se jako náhrada za národní šampionát nepovedla. Pro rok 

2025 plánujeme jako chladnokrevná plemena společnou výstavu v Humpolci. Propagace spolku 

probíhá v rámci soutěží chladnokrevníků. 

E. Havlátová – naši členové (Brněnsko) již bohužel zestárli. Navrhuje zasedací pořádek a jmenovky na 

jednáních kolegia.  

T. Pater (svaz oslů) – povedla se VH, přednášky, praktické ukázky práce se zvířaty. Výstava tradičně 

v Lysé n. L. Vyšší počet velkých oslů, registrace neregistrovaných zvířat. 

R. Žimulák (svaz MaS)– zápisy z jednání ASCHK do časopisu? Dále vznesl dotaz na vývoj v podmínkách 

akceleračních programů. 

Diskuse na téma AP při registraci hříběte. Jako nejlepší řešení vyplývá z diskuse vyplacení AP až při 

registraci hříběte v „naší PK“.  

V diskusi byla dále projednán závěr vytvořit vnitřní směrnici na odměňování členů orgánů ASCHK 

(kolegium, prezidium, kontrolní komise). Kancelář ji připraví na příští jednání kolegia.  

M. Kvisová – statutární orgány a členové všech orgánů má v rámci ICCR odměny 

 

p. Kyselá – SHP budou mít v sobotu členskou schůzi. V r. 2025 bychom rádi vycestovali do Francie na 

celoevropskou výstavu.  

M. Kvisová – jsme zodpovědní sami za sebe. Znásobili jsme počty IC v ČR. Kvalitu chovného materiálu 

potvrdil letos irský hodnotitel na národním šampionátu. Prosazujeme nyní povinnost zkoušek 

výkonnosti. PK online funguje včetně fotografií a v budoucnu genomikou. 



L. Dušková WP – centrální svod samostatný v dubnu. Komise včetně zahraničního posuzovatele. 

V zásadě spokojenost mezi chovateli. Taktéž máme v r. 2025 volební schůzi. Letos pěkná kolekce koní 

na mezinárodní výstavě v Holandsku.  

L. Gottharová – KK – NŠ spolu se slavnostmi koní cca 40 koní. Příští rok výročí Laty Brandisové 

M. Maršálek – čN – sami registrujeme hříbata. Na každou členskou schůzi máme ročenku na každý 

rok. Zmiňuje vyhodnocování ŠP, školení, hodnocení koní…. 

H. Civišová – ČT spolupráce s ASCHK dobrá. Problém registrací hříbat letos vyřešen proškolením 

nových označovatelů. 

A. Fiala – ČSP – předvýběr hřebců dopadl velmi dobře. Systém střídání čechy x morava funguje. Chválí 

seriál soutěží spřežení a děkuje všem, kteří spolupracují. Výstavy především s oblasti severní moravy, 

včetně národního šampionátu. 2 ZV.  

 

Jednání bylo ukončeno v 16.10 

 

Zapsal: B. Políček 

 


